
 سخنرانی رؤسای جمهور ایران در مجمع عمومی سازمان 
ملل، در ادوار مختلف  نکات مهم و حواشی ای داشته که 
در خاطر افکار عمومی ایران و جهان ثبت شده است. از 
سخنرانی سیدمحمد خاتمی و گفت وگوی تمدن ها  تا سردست گرفتن قرآن 
توســـط شـــهید سیدابراهیم رئیسی در حین سخنرانی بعد از توهین به قرآن 
کریم در سوئد. امروز مسعود پزشکیان برای اولین بار برای سخنرانی در مجمع 
عمومی ســـازمان ملل، عازم نیویورک اســـت، آن هم در شـــرایطی که منطقه 
روزهای پرتنشی را پشت سر می گذارد. به همین بهانه با کارشناسان بین الملل 
گفت وگو کرده ایم و از آنها پرسیدیم مهم ترین محورهایی که رئیس جمهور 
باید در سخنرانی خود مطرح کند، چه موضوعاتی اند. متن این  گفت وگوها 

را در ادامه از نظر می گذرانید. 

   عطاران: فرصت ارائه ترجمانی دقیق
از وفاق ملی به افکار عمومی جهان

بردیا عطاران، کارشناس حوزه بین الملل معتقد است سفر مسعود پزشکیان به 
نیویـــورک یکـــی از مهم ترین اتفاقات حوزه سیاســـت خارجی دولت چهاردهم و 
نقطه عطفی برای بازخوانی سیاست  خارجی این دولت است. او درباره دلیل 
این اهمیت گفت: »با توجه به نوع و نگرش تیم سیاســـت خارجی شـــان یعنی 
حضور دکتر عراقچی یا معاون سیاسی دولت چهاردهم، آقای سنایی و از طرفی 
ارائه برخی از نوع نگرش آنها به سیاست خارجی یا بیانات رئیس جمهور که در 
آن کارنامه و گزارشی که به مجلس برای دادن رای اعتماد دادند یا موضع گیری 
آقای ســـنایی درخصوص نگاه شـــان به شـــرق یا منطقه، این ســـفر نشان دهنده 
خیلی چیزهاســـت که واقعا نســـبت به گذشـــته تفاوتی نســـبت به این طیف از 
کارگزاران ایجاد شده یا امتداد سیاست خارجی دولت آقای رئیسی را شاهدیم 
یا اینکه با یک نســـخه به روز شـــده از دولت دوازدهم مواجهیم؛ بنابراین این سفر 

نقطه عطفی است.«

وفاق ملی در سیاست خارجی را معنی کنیم
عطاران در ادامه با پیش بینی سه محور برای سخنرانی رئیس جمهور در سازمان، 
هرکـــدام از آنهـــا را حائز اهمیت دانســـته و درباره محور اول گفت: »اولین ســـال 
است که آقای پزشکیان بر سر کار آمدند، باید به این مسأله بپردازند که دولت 
چهاردهم یعنی چه؟ یعنی ابهامی را که نسبت به دولت در نگرش به سیاست 
خارجـــی اســـت، بیـــان کنند. در این حـــوزه مهم ترین چیزی که آقای پزشـــکیان 
بیان می کند، این است که می گوید ما از پس بحران ها و تبعاتی که در سیاست 
گر از اتفاقاتی که در  داخلی مان بوده، توانستیم با موفقیت عبور کنیم. یعنی ما ا
1401 در داخل افتاد عبور کردیم، از درگذشت یک رئیس جمهور به صورت کاملا 
دموکراتیک و براساس قانون اساسی که می توانست کشور را در وسط بحران های 
منطقه ای دچار آســـیب هایی کند، عبور کردیم و با وجود تمام تحریم هایی که 
وجود دارد و مردم تحت فشارند، توانستیم حرکت کنیم و آقای پزشکیان به تمام 
ی اســـلامی چه در شـــکاف های داخلی  جهانیان این پیام را بدهد که جمهور
و چه در شـــکاف های منطقه ای موجود و چه در اتفاقاتی که می تواند تاثیرات 
جدی بگذارد، باثبات اســـت و انســـجام اجتماعی، سیاســـی و اقتصادی اش 
باعث می شود که عبور کند و ایران واقعیت مسلمی است که قدرت اقتصادی، 
ی های اجتماعی نمی شود  ، تحریم و دستکار منطقه ای و نظامی دارد و با فشار
ی اسلامی ایران را نادیده گرفت. این اصلی ترین پیامی است که باید به  جمهور
جهانیان داد. یعنی ترجمان وفاق ملی در سیاست خارجی یعنی اینکه جمهوری 

اسلامی ایران امر واقع و مسلمی است که خدشه ای به آن وارد نمی شود.«

حتما به تجربه برجام اشاره شود
دومین نکته ای که مورد توجه این کارشناس مسائل بین الملل قرار گرفت تجربه 
که  برجام بود. او در این باره گفت: »حتما باید به تجربه برجام اشـــاره شـــود؛ چرا
یم و مشخصا باید بگویند که ما آمادگی  ما در نزدیکی بند غروب برجام قرار دار
گر بر نگردند عملا نشـــان  یـــم کـــه طرفیـــن به مواضع خـــود برگردند که ا ایـــن را دار
گر بی فایده  است، خروج ما از معاهدات  کره با 5 + 1 بی فایده بود و ا می دهد مذا
بین المللی مثل NPT امری در دســـترس اســـت. یعنی غربی ها چاره ای جز این 
برای ما نگذاشتند. این باید صراحتا اعلام شود در صورتی که طرفین به تعهدات 
ی اسلامی ایران  خودشان برنگردند، معنایش این است که چاره ای برای جمهور

جز خروج از NPT نگذاشته اند.«

پزشکیان پدرانه مساله غزه و لبنان را مطرح کند
عطاران در ادامه مســـائل منطقه را نیز به عنوان یکی از محورهای مهم بحث در 
سازمان ملل دانسته و ادامه داد: »این کاملا با شخصیت و برند آقای پزشکیان 

متناسب است که از جایگاه یک پدر یا پدربزرگ -همان طور که خودشان این 
شخصیت را برای خود ساختند- با جامعه جهانی درخصوص بحرانی که برای 
کودکان و زنان فلسطینی و لبنانی پیش آمده گفت وگو کنند و جامعه جهانی را 
انذار دهند و به این مســـاله اشـــاره کنند که جهان نمی تواند نســـبت به ماجرای 
یم صهیونیســـتی انجام می دهد بی تفاوت باشـــد و  غزه و لبنان و توحشـــی که رژ
حتی اشاره به اقدام حقوقی آفریقای جنوبی کند که آنها در این حوزه توانستند 
یک گام به جلو ببرند و ایران می تواند برای توقف آتش بس در فلسطین اشغالی 
و مناطق جنوبی لبنان، یک بسته  آتش بس ارائه دهد که به واسطه میانجیگران 
منطقه ای هم می تواند منتقل شـــود. در نتیجه یک محور اصلی نشست شـــان 
باید بحث بر سر آتش بس در لبنان و غزه باشد. با این بازنمود که از جانب یک 
پـــدر نســـبت به کشـــتار بی رحمانه کـــودکان و زنان این منطقه انجام می شـــود.« 
این کارشـــناس مســـائل بین الملل همچنین معتقد اســـت که بخش کوچکی از 
نطق شـــان هم باید یک طعنه ای به کشـــورهای حاشیه خلیج فارس باشد. او در 
یخ ایســـتاده اند و آیندگان  این باره توضیح داد: »آنها در ســـمت نادرســـتی از تار
تصویر خوشی از امروز کشورهای عربی درخصوص این بحران به یاد نخواهند 
داشت و خون آنها را معامله کردند و این با فرهنگ و تمدن عربی و جایگاهی 
که جهان عرب می توانست در این جنگ ایفا کند، هیچ وقت همدلانه نخواهد 
گر آقای پزشکیان بتواند در محور اول، یعنی ترجمانی دقیق از وفاق ملی به  بود. ا
افکار عمومی بین المللی بپردازند که هر اتفاقی که می خواهد در دنیا و جهان رخ 
دهد، ایران و ایرانیان یک وفاق ملی و انسجام دارند و این بقایشان را تضمین 
کید کنند که هیچ عاملی  کرده و برای این وفاق خواهند جنگید و همچنین تا
نمی تواند ثبات داخلی ایران را بر هم بزند، راهگشایی برای پرونده های منطقه ای 

و بین المللی ایشان خواهد شد.«

   خانعلی زاده: سخنرانی مجمع عمومی
فرصتی برای افزایش قدرت نرم ایران

مهدی خانعلی زاده در ابتدا به این موضوع اشـــاره کرد که ســـخنرانی در مجمع 
عمومی سازمان ملل، فرصت خوبی برای زدودن دوگانه میدان و دیپلماسی است 
و در ادامه گفت: »همزمانی سفر آقای پزشکیان به مجمع عمومی سازمان ملل 
یم صهیونیســـتی  در نیویورک با اتفاقاتی که در ســـطح منطقه و تنش آفرینی که رژ
انجـــام می دهد، می تواند موقعیتی بســـیار خوب بـــرای زدودن آن دوگانه جعلی 
میدان - دیپلماسی در فرهنگ سیاسی کشور باشد. یعنی آقای رئیس جمهور در 
سخنرانی و دیدارهای دیپلماتیک خود، شرایط را به نحوی فراهم کند که پشتوانه 
دیپلماتیک عملیات نظامی ایران علیه اسرائیل فراهم شود. یعنی شرایطی مهیا 
شود که ایران محق باشد. همان طور که الان در افواه عمومی اینگونه است. یعنی 
حتی مقامات رســـمی کاخ ســـفید و فرانسه هم حق ایران را برای پاسخگویی به 
رســـمیت شـــناختند و صرفا خواســـتار این شدند که افزایش تنش اتفاق نیفتد. 
گر این اتفاق رخ دهد منجر به تقویت منافع ملی می شـــود  در چنین شـــرایطی ا
ی را پیگیری کنیم، در شرایط  گر بخواهیم دوباره راهبردهای قدیمی و تکرار اما ا

فعلی میدانی و منطقه ای، قطعا منافع ملی آسیب می بیند.« 
خانعلـــی زاده در ادامـــه بـــه ایـــن موضوع اشـــاره کرد کـــه نباید بار دیگر در مســـیر 
یـــکا حرکت کنیم و  اینگونه اظهار داشـــت: »یکی  شکســـت خورده توافـــق با آمر
از نکاتـــی کـــه حتمـــا هم در ســـخنرانی و هم در دیدارهـــای رئیس جمهور باید به 
کید شـــود این اســـت که بعد از تجربه شکســـت خورده توافق با خود  آن توجه و تا
یم. این مساله اصلا سیاسی نیست و یک تجربه  آمریکا دوباره به این سمت نرو
ی انتخابات  بین المللی است. مخصوصا اینکه الان ما کمتر از دو ماه تا برگزار
کید  ی باشد. تا یگر تاثیرگذار یم و ایران می تواند باز ی آمریکا دار یاست جمهور ر
بر اینکه می خواهیم توافق کنیم و متاسفانه بخش هایی از صحبت هایی که در 
یم و مشـــکلی  نشســـت خبری شـــان درباره اینکه با آمریکایی ها رابطه خوبی دار
نیست و باهم دوست باشیم، با منطق روابط بین الملل نمی خواند. بهتر است 
آقای پزشکیان بعد از این یکی دو ماه که از تحلیف و تنفیذ گذشته، از قامت یک 
یاست جمهوری  شهروند منتقد و نماینده سیاسی خارج شده و وارد حوزه عملی ر
ی را بپوشد. این نکته ای است که حتما باید در نظر  یاست جمهور شود و ردای ر
گرفته شـــود. با توجه به اینکه تیم سیاســـت خارجی دولت همان تیم سیاســـت 
خارجی دولت روحانی اســـت این خطر جدی بوده و خوب اســـت که مشاوران 
آقای پزشکیان وقتی دارند متن تهیه می کنند، حواس شان باشد که دوباره مبتلا 
به آن ماجراها نشـــوند. ما خاطره بدی از خوب  ســـخنرانی کردن در ســـازمان ملل 
یم. بعد از گفت وگوی تمدن ها و ســـخنرانی ای که رئیس جمهور وقت کشـــور  دار
در ســـازمان ملل انجام داد، ما محور شـــرارت نامیده شدیم. امیدوارم این اتفاق 
رخ ندهد مخصوصا با شرایطی که الان تنش های منطقه ای وجود دارد، بایستی 

طرف اتهام آمریکایی ها باشند، نه ایران.«
خانعلـــی زاده در ادامـــه به این موضوع هم اشـــاره کرد کـــه رئیس جمهور می تواند 

از فرصـــت بـــه دســـت آمـــده، برای افزایش قدرت نرم اســـتفاده کند و در این باره 
توضیـــح داد: » نـــگاه بـــه موضعـــی که چین و روســـیه در جلســـه شـــورای امنیت 
گرفتند، خیلی می تواند کمک کننده باشـــد. کشـــورهایی که در مسأله فلسطین 
یم صهیونیستی  به صورت مســـتقیم درگیر نیســـتند و حتی روابط خوبی هم با رژ
دارند. چین، رابطه اقتصادی گســـترده ای با تل آویو دارد اما مواضع اتخاذ شـــده 
باعث شـــد که برند بین المللی چین ارتقا پیدا کند. همین مســـأله برای روســـیه 
گر نتواند این روند را  هم اتفاق افتاد. حالا ایران که در این زمینه پیشتاز است، ا
ی مدیریت کند که منجر به افزایش قدرت  در اولیـــن حضـــور رئیس جمهور جور
نرم ایران شود، قطعا آسیب پذیری کشورمان را در حوزه منافع ملی بالا می برد.«

   بهشتی پور: به فکر عملیاتی کردن
صحبت های رؤسای جمهور در مجمع عمومی باشیم

، کارشـــناس حـــوزه بین الملـــل معتقد اســـت که ســـخنرانی  حســـن بهشـــتی پور
رئیس جمهور در مجمع عمومی فرصت خوبی اســـت که بتوانند سیاست های 
ایـــران را در جایـــی تبییـــن کننـــد که بیننده خـــاص خود را دارد و امکان بســـیار 
خوبـــی اســـت کـــه ایران بتوانـــد ارتباط مســـتقیمی با افکار عمومـــی دنیا بگیرد؛ 
به ویـــژه نخبگانی که مســـائل مجمع عمومی ســـازمان ملـــل را دنبال می کنند. او 
در ادامه افزود: »بحث این اســـت که این طور ســـخنرانی ها از قبل آماده می شود 
و فکـــر می کننـــد و متـــن نوشـــته می شـــود. امـــا پزشـــکیان علاوه بر ســـخنرانی در 
مجمـــع عمومـــی، یک فرصت دیپلماســـی عمومی دارد. مثلا چون در این ســـه 
یادی به آنجا  مـــاه مجمع عمومی در ســـازمان ملل برگزار می شـــود، خبرنـــگاران ز
گـــر ایشـــان بتواند یـــک کنفرانس مطبوعاتی قوی برگـــزار کند، خیلی  می رونـــد و ا
می توان در زمینه موارد پیشـــنهادی یا مثلا پیش بینی ها درباره ســـوال هایی که 
گر قبول داشته باشند  می شـــود یا پاســـخ هایی که ابراز می شـــود؛ کار کرد. البته ا
که آنجا برگزار کنند. به نظر من فرصت خیلی مغتنمی است. چون ایشان برای 
نخستین بار است که به عنوان رئیس جمهور ایران در آنجا شرکت می کند و تازه 
هم رئیس جمهور شده اند، خوب است که دنیا با دیدگاه های ایشان آشنا شود 
. بنابراین فکر  ی اســـلامی اســـت نه شـــخص او و این دیدگاه ها، دیدگاه جمهور
می کنم باید آمادگی خوبی برای برگزاری کنفرانس مطبوعاتی گسترده ایجاد کنند 
تا هم بحث مربوط به فلســـطین بررســـی شـــود و هم جنایت های اسرائیلی ها در 
لبنان مورد توجه واقع شـــود و هم بحث اتهاماتی که به ایران در موضوع اوکراین 
مطرح می شـــود و سیاســـت ایران در قبال اوکراین را تبیین کنند. موضوعاتی از 
این دست به نظرم خیلی خوب است و شاید بتوان در آن کنفرانس مطبوعاتی 
در یـــک بحـــث چالشـــی، این موارد را بررســـی کرد؛ به شـــرط آنکه تیم رســـانه ای 
ی محورها خوب کار کند و علاوه بر این هم معمولا شبکه های  رئیس جمهور رو
مختلف آمریکایی مثل CNN، ABC یا دیگر شبکه های معروف آمریکایی هم 
ی مخاطب  مایلند که با رئیس جمهور مصاحبه کنند و حسنش این است که رو
آمریکایی تأثیرگذار است و می شود برای آن هم برنامه ریزی کرد. البته به صورت 
معمول هم با مقامات مختلف کشـــورهای دیگر که به آنجا می آیند، در ســـطح 
پادشـــاه و رئیس جمهور و نخســـت وزیران، می توان گفت وگو و مصاحبه انجام 
داد. همچنین تبیین کردن سیاست های ایران برای ایرانی هایی که در آمریکایند 
ی قبل  یاست جمهور مهم است. اینها معمولا روال عادی است که در دوره های ر

هم مکررا از آن استفاده کرده اند.«

مدیریت تنش با آمریکا مهم است
این کارشـــناس حوزه بین الملل با اشـــاره به اینکه عراقچی یک جمله   داشـــت 
یـــکا« گفت: »این خیلـــی موضوع  پـــا و آمر یـــت تنـــش با ارو تحـــت عنـــوان »مدیر
مهمی است و قبلا هم راجع به این موضوع صحبت کردم. عراقچی این بحث 
را انجام داد که اولویت ما رابطه با همســـایگان و کشـــورهای دوســـت مثل چین، 
روســـیه و هند اســـت که در دوره تحریم ما را تنها نگذاشـــتند. اما جمله خوبی 
پاییم. این مدیریت  گفتند که ما دنبال مدیریت تنش با غرب یعنی آمریکا و ارو
تنش در روابط به آمریکا خیلی جمله مهمی است از این جهت که می خواهد 
ی روابط با آمریکا را داشـــته باشـــیم، چون  بگویـــد مـــا الان نمی توانیم عادی ســـاز
یادی طی شود، آن هم در این  ی روابط با آمریکا باید مقدمات ز برای عادی ساز
ی روابط دشوار  تنشی که الان در منطقه وجود دارد، صحبت کردن از عادی ساز
است. اما می شود مدیریت تنش کرد؛ به این منظور که الان اسرائیلی ها دست به 
جنایت های مختلفی در منطقه می زنند تا ایران را وادار به درگیرشدن با آمریکا 
کنند. مشخص است که این نقشه نتانیاهو است و او در بحران زندگی می کند 
گر  آتش بس در غزه  و ادامه بقای دولتش را در بحران می بیند. چون همین امروز ا
کمه در داخل خود  فراهم شود، قطعا باید دار و دسته نتانیاهو و وزرایش پای محا
اســـرائیل بروند. بنابراین اینها ترجیح می دهند که بحران را به هر شـــکل ممکن 
ادامه دهند و نقشه شان این است که ایران را وادار به جنگ با آمریکا کنند چون 

می دانند آمریکا در حمایت از اســـرائیل اقدام خواهد کرد و این درنهایت منجر 
کید  پا و آمریکا تا یـــت تنش با ارو ی مدیر بـــه جنگ خواهد شـــد. پس وقتی ما رو
کنیم، به معنای این اســـت که دســـت اســـرائیلی ها را خوانده ایم و نمی خواهیم 
ی کنیم، بلکه به دنبال اینیم که  در زمینی که اســـرائیلی ها طراحی کرده اند؛ باز
گر این سیاست خوب  ی طراحی کنیم. بنابراین به نظرم ا خودمان یک زمین باز
تبیین شـــود و مؤلفه هایش در کنفرانس مطبوعاتی پزشـــکیان گفته شود، به ویژه 
در بخش مربوط به مصاحبه های اختصاصی که با افکار عمومی آمریکایی ها 
صحبـــت  می شـــود، خیلی بـــه امنیت ملـــی خودمان کمک می شـــود. از جمله 
اقتدارمان را نشـــان داده ایم، چون ایران همچنان حق پاســـخگویی را برای خود 
محفوظ می داند و این بدان معناست که گذاشته است زمانی که بتواند اقدامی 
مؤثر انجام دهد و دشمن از آنجایی ضربه بخورد که فکرش را نمی کند. به نظرم 
پا  پزشکیان تدبیر خوبی می تواند داشته باشد که مدیریت تنش با آمریکا و ارو
مشخص شود چه مؤلفه هایی را شامل می شود و ایران آمادگی چه اقداماتی دارد 

و چگونه می خواهد با آن طرف مقابل تعامل داشته باشد.«

پیشنهادهای رئیس جمهور در مجمع باید پیگیری و اجرا شوند
بهشتی پور در ادامه توضیح داد که یک بخش دیگر بحث مربوط به این است 
که رؤسای جمهور ما معمولا در سازمان ملل پیشنهادهایی می دهند و خیلی هم 
خوب است اما پیگیری نمی شود. او در این باره گفت: »گویی اینکه رئیس جمهور 
ما برود در مجمع عمومی حرف هایی بزند، یک امتیاز است، در حالی که از آن 
مهم تـــر این اســـت که ما این حرف های خـــوب را پیگیری و عملیاتی و اجرایی 
کنیم وگرنه اینکه صرفا بیاییم حرف های قشـــنگ و عامه  یا نخبه پســـند مطرح 

کنیم و کار پیگیری نشود و بماند برای ده سال بعد، صورت خوبی ندارد.«

ایده ها باید برای افکار عمومی جهان توجیه شود
بهشتی پور بخش پایانی صحبت های خود را به تبیین اهمیت زمینه سازی برای 
طرح هـــا اختصـــاص داده و توضیح داد: »مثلا رئیس جمهور در موضوع مربوط 
به برداشـــتن مرزهای کشـــور اســـلامی نکته خیلی خوبی گفتند، منتها چون به 
کنش هـــای مختلفی در افکار عمومی  صـــورت خام مطرح شـــد، یک دفعه با وا
روبه رو شد. من می خواهم به عنوان  آدمی که بالاخره در این زمینه کار کرده ام، 
توجه بدهم که مرزها یک دفعه برداشـــته نمی شـــود و اصلا با تصمیم سیاســـی 
نمی شود این کار را کرد؛ بلکه نیاز است تا اقداماتی انجام شود. مثال زنده این 
پا براســـاس نشســـت مهم  پاســـت. قبل از اینکه اتحادیه ارو موضوع اتحادیه ارو
ماســـتریخ در جنوب هلند در 1991 تبدیل به یک اتحادیه شـــود، یک چیزی به 
نام بازار مشترک و قبل تر یک اتحادیه دیگر داشتیم. یعنی اول کشورهایی مثل 
بلژیک و هلند و لوکزامبورگ آمدند   ایده ای مطرح کردند که تعرفه های گمرکی 
میان خودشان را بردارند. اول تعرفه های گمرکی یعنی تبادل کالا را آزاد کردند. 
بعد این اتحادیه کم کم از ســـه کشـــور بزرگ و بزرگ تر شـــد و تبدیل به ده کشـــور 
پا گذاشتند. تا این مرحله فقط مبادله کالا با  شـــد و اســـمش را بازار مشـــترک ارو
تخفیف ها یا حذف تعرفه واردات گمرکی انجام می شد. یعنی مرزهای سیاسی 
را برنداشتند اما مقدمه ای درست کردند برای اینکه کالا مبادله شود. وقتی منافع 
مشـــترک به وجود آمد، تعداد آنها بیشـــتر و بیشـــتر شـــد. بعد به این فکر افتادند 
کـــه حـــالا علاوه بـــر کالا، پـــول را هم بردارند و یک پول مشـــترک بگذارند و نامش 
را یورو گذاشـــتند. همچنان چند ســـال فاصله دادند تا این یورو به واحد پول 
هفده کشور تبدیل شد. یعنی از27 کشور الان حدود 17 کشور از یورو استفاده 
می کننـــد و بقیـــه واحـــد پول خودشـــان را دارند. یعنی همه ایـــن مراحل را پیش 
ی که  ی کار ی کار را هم برداشـــتند. یعنی نیرو بردنـــد و درنهایـــت حتی مرز نیرو
می توانست در آلمان کار کند، می توانست در فرانسه و انگلیس که آن موقع عضو 
ی کار را یکی کردند و اینجا توانســـتند  بود کار کند. یعنی بازار کالا، پول و نیرو
یج و طی چهار دهه این کار انجام شد. بنابراین در کشور  مرزها را بردارند. به تدر
یم نمی شود. ما باید این را  اسلامی، اینکه ما بخواهیم اراده کنیم که مرزها را بردار
برای افکار عمومی توضیح دهیم که این کشورها ابتدا توافقاتی انجام دهند که 
ابتدا کشورهایی که پیوستگی سرزمینی دارند، بتوانند اول تعرفه گمرکی کالاها 
را میان خودشان بردارند. بعد بتوانند واحد پول مشترکی بین خودشان درست 
ی کار گردش آزاد داشته باشد. درنهایت وقتی همه چیز خوب  کنند و بعد نیرو
بود و دیگر جنگی هم میان کشورهای اسلامی نبود و اختلافات هم به حداقل 
رســـیده بود، آن موقع می توانند این کار را بکنند. البته این برداشـــتن مرزها هم 
به این معنا نیســـت که مخدوش شـــود، بلکه نیاز به ویزا نباشـــد و بدون روادید 
پا این دسترســـی  بتوانند تردد کنند. همین الان هم همه کشـــورهای اتحادیه ارو
یج و  گر ایده ای را مطـــرح می کنیم به ترو را ندارنـــد و بـــه زمـــان نیـــاز دارد. پس ما ا
تبیینش در افکار عمومی توجه داشـــته باشـــیم و یک دفعه پیشنهادی را مطرح 

نکنیم که برای افکار عمومی توجیه نشده باشد.«

 بالاخره پس از سه ماه، دوباره قرار است صدای خنده های 
کودکانه و فریادهای آمیخته با آواز زنگ مدرسه در کوچه های 
شهر بپیچد. با وجود اینکه کلاس اولی ها هفته گذشته برای 
جشن شکوفه ها به مدرسه رفتند اما به طور رسمی یکشنبه یعنی اول مهرماه 
مدارس میزبان دانش آموزان خواهد بود و کلاس های درس در سراسر کشور از 

8 صبح یکشنبه آغاز می شوند. 

   در سال تحصیلی 1403 چند کلاس درس خالی می ماند؟
از جدی ترین چالش های چندسال اخیر آموزش وپرورش، کمبود معلم است. 
در بازه هـــای مختلفـــی متاســـفانه دانشـــگاه های فرهنگیـــان و شـــهید رجایی 
کمتریـــن تعداد دانشـــجو معلـــم را به خود جذب کردند و در ســـوی دیگر قصه 
کمبود معلم، تعداد قابل توجهی از معلمان بازنشسته شدند. به گفته مسئولان 
وزارت آموزش وپرورش دولت سیزدهم، سال های 9۳ تا 97 ، دانشگاه فرهنگیان 
نزدیک به تعطیلی بود و پذیرش دانشگاه از سالی 25 هزار نفر به کمتر از ۳ هزار 
نفر رسید، یعنی در سال هایی که باید معلم تربیت می شد تا امروز از نتیجه آن 
در کلاس های درس اســـتفاده کنیم، از این ظرفیت اســـتفاده ای نشـــده است. 
اوایل مرداد امســـال رئیس مرکز برنامه ریزی منابع انســـانی و فناوری اطلاعات 
آموزش وپرورش اعلام کرد که پایان سال 1404، 640 هزار معلم بازنشسته خواهند 
شد و بازهم آموزش وپرورش قرار است با چالش کمبود معلم روبه رو شود. در این 
میان برای جبران کمبود معلم در آموزش وپرورش، سال 1402 دانشگاه فرهنگیان 
تنها 25 هزار نفر خروجی داشـــت. این درحالی اســـت که وزیر آموزش وپرورش 

دولت ســـیزدهم ســـال گذشته گفته بود اگر فضای دانشگاه فرهنگیان از سال 
تاسیس طبق برنامه توسعه پیدا می کرد باید امروز سالی 40 هزار معلم ورودی و 

40 هزار خروجی می داشت.
 

   آمار نزولی ورودی فرهنگیان صعودی شد
براســـاس آخرین اعلام ســـخنگوی آموزش و پرورش؛ دانشـــگاه فرهنگیان در سال 
1۳92، 1۸ هزار و 400 نفر ورودی داشت اما در سال 9۳ به 10 هزار نفر کاهش یافت. 
، سال 96 به 7 هزار و 500 نفر رسید  تعداد دانشجو معلمان در سال 94 به 5 هزار
و کاهش جذب دانشجو معلم در سال های 9۳ تا 96 باعث کمبود معلم شد که 
اکنون به ســـمت اســـتخدام معلم رفته اند. همچنین تعداد دانشـــجو معلمان در 
، ســـال 99، 20 هزار  ســـال 97 مجدد به 25 هزار نفر رســـید. در ســـال 9۸، 25 هزار نفر
، سال 1402، ۳0 هزار نفر و سال  ، سال 1401، 26 هزار نفر ، سال 1400، 26 هزار نفر نفر

140۳ به ۳2 هزار نفر رسید. 

   از 176 هزار معلم 93 هزار نفر تأمین شد
از طریق آزمون های استخدامی سال گذشته حدود 60 هزار نفر استخدام شده اند. 
، آموزش وپرورش امسال 129 هزار معلم جذب کرده است. در  براساس گفته های وزیر
آن سمت ماجرا ارقام عجیب مطرح شده از سوی مسئولان آموزش وپرورش، نامعلوم 
بودن عدد کمبود معلم است. حاجی بابایی، رئیس فراکسیون فرهنگیان مجلس- که 
خودش نیز سابقه تصدی گری در وزارت آموزش وپرورش را دارد- سال 1401 گفته بود 
که آموزش وپرورش ۳00 هزار نفر کمبود معلم دارد. علی فرهادی، ســـخنگوی وزارت 

آموزش وپـــرورش نیـــز درباره کمبود معلم در مدارس اظهار کرده بود: »در مهرماه 1402، 
20۳ هزار کمبود معلم داشتیم.« اکنون اما برای سال تحصیلی 140۳ گفته می شود که 
176 هزار معلم کمبود قطعی داریم و از این عدد 9۳ هزار معلم تامین شده است. علی 
فرهادی، سخنگوی وزارت آموزش وپرورش 21 شهریورماه امسال گفته بود: » 176 هزار 
کمبـــود قطعـــی معلـــم داریم که با توجه به تمهیدات صورت گرفته 9۳ هزار نفر از این 
تعداد کم می شود و بقیه را از اضافه تدریس باید تأمین کنیم. همچنین امسال 74 
هزار معلم بازنشسته شده اند که 26 هزار نفر متقاضی ادامه خدمت شده و مهرماه 

در مدارس تدریس خواهند داشت.« 
فرهادی گفته بود: »در رشته آموزگاری 17 هزار نفر و برای دبیری و هنرآموزان 1۸ هزار 
نفر پذیرفته شده اند. همچنین برای سال جدید تحصیلی از ظرفیت 1۸ هزار نفر از 
فارغ التحصیلان دانشگاه فرهنگیان نیز استفاده می شود. دولت برای استفاده از 26 
هزار نیروی خرید خدمت نیز مجوز داد. حدود 11 هزار نفر مشاور و مربی تربیت بدنی 
نیز به این جمعیت افزوده می شود که در مجموع حدود 9۳ هزار نفر را در بر می گیرد.« 
براساس گفته سخنگوی وزارت آموزش و پرورش اصلی ترین مشکل کمبود معلم در 

، همدان، خراسان رضوی و شهرستان تهران است. استان های البرز
 

   کمبود سرایدار در مدارس کشور
طبق گفته های سخنگوی آموزش و پرورش در سال 1۳۸9 نزدیک به ۸0 هزار سرایدار 
داشتیم اما با وجود افزایش جمعیت دانش آموزان و مدارس اکنون تعداد سرایداران 
51 هزار نفر است. او عنوان کرده بود: » 47 هزار نیروی سرایدار و خدمتگزار در مدارس 
نیاز داریم و سال گذشته درخواست خود را به سازمان اداری و استخدامی  ارائه کردیم. 

آموزش و پرورش برای جذب نیرو اعم از معلم و غیرمعلم با توجه به بازنشستگان می تواند 
ردیف استخدامی بگیرد.«

   سال تحصیلی 1403 چه تعداد دانش آموز دارد؟
، دوره متوســـطه اول  تعداد دانش آموزان دوره ابتدایی حدود 9 میلیون و 200 هزار نفر
حدود ۳ میلیون و ۸00 هزار نفر و متوسطه دوم حدود 2 میلیون و 900 هزار نفر است. 
امسال یک و نیم میلیون دانش آموز نیز به پایه اول دبستان وارد شده اند. همچنین 2 و 
نیم میلیون دانش آموز کشور نیز در 1۸ هزار مدرسه غیردولتی تحصیل می کنند. طبق 
اظهارات سخنگوی وزارت آموزش و پرورش، جمعیت دانش آموزی تا سال 140۸ تغییر 
چندانی نخواهد داشت. اما پس از آن تا سال 1412 با کاهش جمعیت دانش آموزان، 
تعداد آنها مجددا به 12.7 میلیون نفر خواهد رســـید. مدیرکل آموزش و پرورش شـــهر 
تهران گفته بود: »آموزش و پرورش شهر تهران میزبان حدود 50 هزار نفر از دانش آموزان 
اتباع است که امسال هم مانند سال های گذشته در کنار دانش آموزان ما میهمانند 

و همه تلاش ما خدمت به این دانش آموزان است.«

   10 هزار دانش آموز واجد شرایط کلاس اول
هنوز ثبت نام نکرده اند

همچنین علیرضا بهرامی، مدیرکل آموزش و پرورش شهرستان های استان تهران اعلام 
کرده است: »حدود 10 هزار دانش آموز ایرانی واجد شرایط ورود به کلاس اول ابتدایی 
برای ثبت نام مراجعه نکرده اند. همچنین در ســـال تحصیلی گذشـــته نیز 164 هزار 

کودک بازمانده از تحصیل در دوره ابتدایی وجود داشت.«
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